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ČESKO: Dnes si krátce odskočíme od politiky a zaměříme se na naše velké širé rodné lány.
Je nejvyšší čas si říci zemědělské novinky, protože takřka všichni už mají starou úrodu
vypořádanou a v současné době se ve velkém obchoduje s jarními osivy, podepisují se
smlouvy na jarní hnojiva a leckdo už pomalu sonduje, jaké jsou nabídky na zasmluvnění
ceny budoucí úrody. Doba je nejistá, každý se snaží nějak chránit.

Ozimy letošní zimu zatím zvládly poměrně dobře. Mrazy nebyly nijak extrémní ani dlouhodobé, takže
pšenice i řepka krásně zimují, nic neztrácejí a dokonce i trochu posilují. Zima přinesla nějaký ten
sníh, u nás na jižní Moravě spíš déšť, srážek bylo poměrně dost, takže zimní vláha v půdě je. Jarní
růst je v první chvíli zajištěn.

Od letošního roku také končím s pranostikami o předpovídání počasí. Moje prasátka byla
neuvěřitelně sádelnatá, kočky byly chundelaté, stromy shodily listí poměrně brzy, všechna ta
stěhovavá létací havěť uletěla dřív, než běžně… a zima stejně nebyla. Příroda je definitivně
rozhašená, staré pranostiky už prostě neplatí. Tři roky po sobě byly všechny předpovědi úplně na
houby. Třikrát a dost… končím s předpovídáním počasí. Nemá to smysl.

Zemědělci mají svoje závazky většinou pokryté. Sice nedostali za svojí sklizeň tolik peněz, kolik
chtěli, ale stalo se něco jiného – cena hnojiv docela dost klesla. Z dvaceti tisíc za tunu v říjnu jsme se
dostali na cca třináct tisíc za tunu v únoru. Je to sice pořád skoro třikrát tolik, než ve šťastnějších
letech, ale pomohlo to těm hůře hospodařícím, aby si mohli nakoupit. Svým způsobem je to taková
vyšší nespravedlivá spravedlnost. Ti bohatší si koupili za draho, protože na to měli a nechtěli
riskovat, že cena ještě vzroste. Ti chudší si na podzim nic koupit nemohli, protože na to prostě
neměli, ale teď už si nakoupit mohou a tak se startovní pozice v letošní roce v podstatě srovnaly.

Plynu je dost a výrobní linky na hnojiva jedou. I teď. Takže Němcům se to prostě podařilo a dokázali
zajistit náhradu za ruský plyn, byť to asi v mnoha případech funguje tak, že se jen přerazítkují
papíry. Vlk se nažral a koza zůstala celá. Výroba jede, plyn zatím nedojde a zůstává jen pachuť
vysokých cen. Dost podobné je to i s naftou, která v ceně stále klesá i když se stále zpřísňují embarga
na ruskou ropu. Zdá se, že globalizace k něčemu opravdu je, prostě se celosvětově přesměroval
pohyb zboží i zákazníků. Střelilo se do vrabců, ti vzlétli, pak si sedli zpátky, jen každý na jinou větev.
Když si vezmu, že loni se všichni reálně připravovali na výpadky dodávek…

Zdá se, že až se něco doopravdy stane, tak to nikdo předvídat nebude a prostě se do té katastrofy
probudíme.

Když jsem si prošel své loňské předpovědi, tak se vyplnily přesně z půlky. Ceny narostly. Úplně
strašně. Ale nic nedošlo, nic nechybí, všechny výpadky byly dočasné a všichni nakonec svoje náklady
pokryli a nejspíš pokryjí i nadále. Všechno zaplatil spotřebitel a v řetězci pod ním se všichni
víceméně podělili.

Minimálně do léta se ale na polích nic zvláštního nestane. Tedy, kromě obvyklé dávky sucha, vedra,
brouků či hrabošů. Běžní nepřátelé českého zemědělce. O úrodě zase rozhodne, jestli v březnu a
dubnu nebude příliš dlouhé období bez deště… a zrno se nalije nebo nenalije, pokud přijde bouřka na
konci května či začátku června. Hnojiva i nafta jsou koupené, cena je akceptovatelná. Kdyby ty ceny
v obchodě nevypadaly tak divoce, neměl bych o čem psát.
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Já teď marně přemýšlím, jaký je ten náš svět? Na jedné straně se toho dost nahysterčilo a v mnoha
případech z dobrých důvodů, ale někde v zákulisí zřejmě, kromě ministerstva závětrných elektráren,
ještě sedí nějací skuteční odborníci, kteří dokázali ledacos zařídit a nikdo o nich neví. Nebo to byl
henten globalizovaný trh? Ty dálnice, letecké koridory, mořské cesty, železnice, hedvábné stezky,
které propojily svět tak, že se ruská ropa dostala do Číny a arabská ropa do Evropy? Byli to ti velcí
hráči, kteří ustáli politické tlaky a dál pěkně obchodují s oběma stranami konfliktu, jako by se
nechumelilo?

Jak se to stalo, že se nic nestalo?

Když o tom tak přemýšlím, proč chce naše vláda vlastně bojovat s dezinformacemi kriminalizací
jiných názorů? Vždyť se svět celkem uklidnil. Nebo vědí, že bude hůř? Vědí, že to hlavní se na nás
teprve chystá? Už to mají v manuálech a mají obavy z toho, jak to jejich národ přijme? Proč je nutné
dělat KRIT, proč je nutné mít zmocněnce pro dezinformace Klímu? Navařená kaše už trochu
vychladla.

Nebo to byla náhoda? Byli jsme kousek od průšvihu, ale Pánbůh ho ještě odvrátil?
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